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3.10.2012 V Americe činí prémie za „odebrání“ dítěte 5000 $, v 
Evropě -1000 € (Rozhovor s Irinou Bergset, koordinátorkou hnutí za 
lidská práva „Ruské matky“)  

http://uogcc.org.ua/cz/actual/article/?article=8437  (juvenální, juvenilní justice) 
Nedávno ve Finsku zaměstnanci sociálních orgánů odebrali ruské státní příslušnici Anastásii 
Zavgorodné čtyři děti. Ruská žena před nimi zřejmě musela vypadat jako tyran, protože jí sociální 
orgány vzaly také 7denní dítě. Následovala okamžitá reakce ze strany Ruska – o své „znepokojenosti“ 
se vyslovili z ministerstva zahraničních věcí, zplnomocněnec pro práva dětí Pavel Astachov a vedoucí 
ruské delegace v PS RE ve Štrasburku, Olexij Puškov. Nicméně, jak ukázala praxe v západních zemích, 
s juvenilní justici, která se mimochodem tlačí i do Ruska, se nedá vypořádat nějakými stížnostmi. O 
tom, proč je po ruských dětech největší poptávka v Evropě a kolik dostanete „za hlavu dítěte“, hovořila 
koordinátorka hnutí za lidská práva „Ruské Matky“, Irina Bergset. 
  
Finští sociální pracovníci odebrali Anastásii Zavgorodné čtyři děti. Anastásie má ruské i finské 
občanství. Všechny děti umístili do dětského domova. Anastásii, které vláda Finska odebrala čtyři děti, 
bylo dovoleno setkávat se s novorozeným dítětem jednou za měsíc, ale krmit jej mateřským mlékem jí 
bylo zakázáno. Setkat se s novorozencem mohla pouze za mřížemi a pod přísným dohledem, oznámil 
obránce lidských práv, Johan Beckman. 
  
Krátce poté vyšlo najevo, že i další ruská občanka, Albína Kasatkinová, usiluje o vrácení svých dětí, 
které finské sociální služby odebrali kvůli podezření z domácího násilí. „Sociální pracovníci přišli do 
mého domu a oznámili mi, že jdou do školky a vezmou mé děti k výslechu. To všechno se odehrálo 
neočekávaně. Byla jsem šokována. Vše se událo po telefonátu nynější manželky mého bývalého 
manžela, která před devíti měsíci oznámila, že má obavy o děti, protože jejich matka je bije řemenem. 
To je absurdní. Nic z toho se nepotvrdilo. Děti neměly ani škrábanec,“ řekla. 
  
Ministerstvo zahraničích věcí Ruské federace se vyslovilo, že to nebylo poprvé, co finská vláda tak 
tvrdě postupovala vůči ruským dětem. „Hluboce nás znepokojuje, že finská vláda neprojevuje ochotu 
k dialogu, aby byla zabezpečena práva dětí ve smíšených nebo rusky mluvících rodinách. Konflikty 
spojené s odebíráním dětí od ruských rodičů žijících ve Finsku v posledních letech získaly pravidelný 
charakter,“ poznamenali v ruské zahraniční agentuře. 
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Proč ve Finsku v takovém množství odebírají ruské dětí od jejich rodičů? Slyšíme o těchto problémech 
každou chvíli.  
Taková situace je nejen ve Finsku, ale také ve 193 zemích po celém světě a trvá již 20 let. Finsko je 
země, v níž je tento systém pro většinu Rusů nejvíce průhledný, protože tam je aktivista za lidská práva 
Johan Beckman, a rodiče mu mohou kdykoli zavolat a říci, že včera jim vzali dítě nebo že právě klepou 
na dveře. Takové lidi nejsou v každé zemi. Johan Beckman je Fin, který dobře zná tento systém. Je 
docent na univerzitě, kandidát sociálních a politických věd, známý aktivista za lidská práva, a byli 
bychom vděčni, kdyby v každé zemi byl takový člověk, který by se postavil mezi místní státní orgány, 
soudy a ruské přistěhovalce, kteří se ocitli v těchto situacích. Od Johana Beckmana i přímo od rodičů 
jsme obdrželi informaci o tom, že rodina Anastásie Zavgorodné je v tomto roce 35. rodina, které 
zaměstnanci sociálních orgánů ve Finsku násilně a bez soudu odebrali děti. Dnes mi telefonovala další 
žena z města Petrozavodsk. Bojí se říci své jméno. Také jí odebrali dítě ve Finsku. Jde o tisíce lidí ve 
Finsku, Norsku, Švédsku, Dánsku, Itálii, Španělsku, Austrálii, Novém Zélandu, Americe, a těch, kteří 
se nebojí říkat svá jména a telefonní čísla je 77 ruských nebo poloruských rodin, jimž odebrali 109 dětí 
po celém světě. 
  
Proč sociální orgány mohou tak snadno odebírat cizí děti z rodin? 
Zatímco Rusko bylo zaměstnáno restrukturalizací, mezinárodní společenství změnila svůj postoj k 
rodině a ke vztahům rodičů a dětí. Byly přijaty mezinárodní konvence a v každé zemi vytvořeny 
zákony, které stanoví, že dítě patří té zemi, kde se nachází během posledních tří měsíců. Mně v Norsku 
odebrali dvě děti. Vždy jsem se považovala a i teď se považuji za dobrou matku s normálním sociálním 
statusem – byt, auto a další nezbytné atributy dobrých rodičů. Dali mi právo na jeden telefonát 
advokátovi, a ten mi vysvětlil, že je to velký klam myslet si, že děti mají nějaký vztah k rodičům. Děti 
náleží Norsku. Tedy stát uděluje rodičům právo dočasně pobývat se svými dětmi do prvního provinění. 
Přičemž pod termínem „vina rodičů“ lze chápat cokoliv. K čemu došlo v případu Anastásie ve Finsku – 
holčička údajně řekla, že jí tatínek dal na zadek. V Norsku existují případy, kdy dítě řeklo: „Moje máma 
mi řekla, abych si umyl ruce!“, učitelce se z tónu dítěte zdálo, že „utrpělo násilí“, a dětí z rodiny 
odebrali. 
  
Ale co soudy?  
Dříve odebírali děti po rozhodnutí soudu. Pokud jste alkoholik, narkoman nebo člověk s kriminální 
minulostí, vše je jasné. I my, jako zdraví lidé, podporujeme takový sociální systém, který pomáhá 
dětem v obtížných sociálních situacích, ale to se nevztahuje na normální, dobré rodiče.  
Na Západě teď stát podporuje odebírání dětí dobrým rodičům. Stimulují to prémiemi. V Americe 
prémie sociálního pracovníka za odebrané dítě činí 5000 $ a v Evropě 1000 €. Kraje a okresy soutěží v 
tom, kdo odebere více dětí, a tyto údaje jsou na internetu veřejně dostupné. Například na norských 
webových stránkách se uvádí, že nejlépe systém péče pracuje v Bergenu, a v Oslo pracuje špatně, 
protože málo odebírá děti. 
  
Norský stát má za to, že se odebírá velice málo dětí, i když 1/5 všech dětí žijících v Norsku, již byla 
odebrána rodičům. 
Jeden ruský otec jménem Morozov přišel do Norska se svým synem. Dítěti bylo 6 let, chodil do školy a 
zalíbil se učitelce, protože byl inteligentní a vychovaný. Tak si usmyslela, že si ho vezme. Jednoduše 
zavolala na sociální orgány, očernila otce dítěte, sociální pracovníci přišli a vzali mu syna. Co z toho 
měla učitelka? Dostala dítě a jeden milion norských korun ročně – což je 5 milionů rublů – na jeho 
zabezpečení. 
Pěstouni v Norsku jsou kategorií lidí, jejichž mzda je nezdaněna. Lidé v Norsku nechodí do banky, ale 
stojí ve frontě na děti do pěstounské péče. A můžete si dítě vybrat. Například do země přišla nějaká 
nová rodina, i vám se jejich dítě zalíbilo. Donášíte tedy na tu rodinu do sociálních orgánů a tvrdíte, že 



toto dítě chcete; oni jej odeberou a přivedou vám je v plném souladu se zákonem o sociálním patronátu. 
  
  
Proč je to pro stát výhodné?  
Dokud dítě žije v rodině, stát z toho nemá žádný prospěch, protože to s sebou nenese peněžní pohyb. 
Když se dítě odebere, nastává velké přerozdělování financí, a kromě toho za pomoci tohoto systému se 
v Norsku vyřešil problém nezaměstnanosti - u soudů v každé vesnici řeší 10 případů denně, byli 
zaměstnáni právníci, sociální pracovníci, sociální rodiny, atd. Kromě toho na území, kde žijí pěstounské 
rodiny, jdou veliké státní dotace. Je to jakýsi druh průmyslu přerozdělování dětí po zemích, po městech, 
po rodinách. Kvůli čemu se to dělá, to já se svou ruskou mentalitou nemohu pochopit, ale něco je za 
tím, a říkají, že peníze z byznysu založeném na odebírání dětí jejich rodičům jsou nesrovnatelně vyšší 
než z byznysu s drogami. 
  
Co se nakonec stane s rodiči?  
Role rodičů je pasivní. Stát nabízí biologickým rodičům návštěvu po dvě hodiny dvakrát ročně v 
přítomnosti státních dohlížitelů. Tedy sociální pracovníci sedí a sledují, jak tahle matka, která se 
„provinila“, přichází na návštěvu ke svému dítěti. Stačí jedna slza, a další návštěvy už nebudou. Já jsem 
dostala povolení k jedné návštěvě mého syna za rok. A pak i ta byla zrušena, protože jsem při této 
návštěvě v přítomnosti dohlížitelů, prakticky policistů, „mohla unést dítě do Ruska“. Jak dokázat jiným 
zemím, že my se nechystáme unášet děti, abychom je odvezli do Ruska, my je chceme vidět, chceme 
s nimi žít a chceme je vychovávat! 
  
Existují případy, kdy se rodičům podařilo uniknout evropským sociálním orgánům?  
Před několika měsíci z Finska uprchla rodina Alexeje Semenova. Mají pět dětí, a jednu z holčiček 
odebrali do náhradní péče. Učitelce se něco nelíbilo, a holčička se už nevrátila ze školy. Naštěstí už 
byla starší, bylo jí přes 12 let, a tak utekla. Rodiče rychle nastoupili do auta, všechno tam nechali, a 
vrátili se do Ruska. 
  
Je pravda, že v podstatě odebírají právě ruské děti, a proč?  
Ano, takovou situaci můžeme vidět v Norsku. Norsko zveřejnilo statistickou zprávu za rok 2009 o 
státní příslušnosti dětí, které jsou pod sociálním patronátem, a ruské děti zaujímají v tomto seznamu 
první místo. Myslím, že to souvisí s tím, že ruské děti jsou velmi podobné Skandinávcům. Možná 
považují za lepší vzít si dítě, které vypadá jako rozený Skandinávec. 
  
Statistiky jsou takové, že k 1. lednu 2010 bylo pod „záštitou“ Norska asi 3000 dětí, které jejich rodiče 
do Norska přivezli, ale děti se narodily v jiné zemi, a 2000 těch, které se narodily v Norsku. K 1. lednu 
2010 bylo v Norsku odebráno asi 5000 ruských dětí. Podotýkám, že ruská diaspora v Norsku čítá 
přibližně 10 tisíc lidí. Jak je možné odebrat 10000 lidí 5000 dětí? Já to nechápu! Do země přicházejí 
inteligentní lidé s vyšším vzděláním převážně elita, a tvrdit, že všichni jsou alkoholici nebo paranoici je 
nemožné. 
  
Jak na tuto situaci reaguje naše vláda?  
Co je nejvíce překvapující, naše ministerstvo zahraničí se této statistice vůbec nediví. Naši vládu a pana 
Astachova, kterému jsem tuto veřejnou informaci speciálního statistického úřadu Norska předložila, to 
nezajímá.   
Teď je naší jedinou nadějí Vladimír Putin. Evropa ho totiž považuje za mocného vůdce, a bojí se ho 
kvůli jeho nepředvídatelnosti. A teď my, rodiče, chceme prosit Vladimíra Putina, aby nezaváděl finské 
standardy a norský scénář v Rusku. 
  
25. září poslanci po lobování a tlaku paní Mizulinové přijali v prvním čtení zákon o sociálním patronátu 
v Rusku. To znamená, že po jeho zavedení od ledna 2013 budou u nás také odebírány děti na ulicích a v 



mateřských školách. Ruští rodiče, kteří čtou o našich hrozných zkušenostech v zahraničí posbírali 
140.000 podpisů a předali je do kanceláře prezidenta s žádostí zastavit sociální patronát a nezavádět jej 
v Rusku. Upřímně doufáme, že Vladimír Putin bude slyšet lidi, kteří chtějí, aby byl zachován náš 
poklad – ruské děti. Tento poklad – 40 milionů dětí, které žijí se svými rodiči v Rusku, je mnohem 
dražší než ropa, diamanty a dokonce než celé naše rozsáhlé území. Jestliže Západ zavede své 
technologie na dělení ruské rodiny, bude to znamenat nejhorší zničení země – dobytí našeho území. 
  
Evropští rodiče, kteří byli násilně odděleni od svých dětí, vystoupili 28.září na protest. Dali se 
dohromady a obrátili se na OSN. Rodiče napsali petici, kde se uvádí: „Žádáme uznat za zločin násilné 
oddělení biologických rodičů od svých dětí.“ Nemáme žádnou pochybnost, že jde o zločin, ale 
mentalita Evropy a Západu je úplně jiná. Oni to považují za záchranu dítěte před tyranským rodičem, 
který nutí dítě hrát na nějaký nástroj, rozvíjet svůj talent, dokonce si čistit zuby nebo chodit na 
sportovní tréninky. Od takového rodiče chce evropský stát děti zachránit. 
  
Vedoucí ruské delegace v PS RE, Alexej Puškov, slíbil prodiskutovat otázku o situaci ruských rodin s 
dětmi ve Finsku. Myslíte si, že to pomůže vyřešit situaci? 
Myslím si, že ano. Alexej Puškov může předložit tento problém na své úrovni, ale já bych chtěla 
zdůraznit, že tato situace nabyla katastrofálního rozměru nejen ve Finsku, ale také v jiných zemích. Ve 
Francii od roku 1958 až k dnešnímu dni odebrali milujícím rodičům 2.000.000 dětí. 
  
Celkově v Evropě žije asi 6 milionů Rusů, z nichž jsou asi 2 miliony dětí. A teď si představte, že z 
těchto 2 milionů již milion dětí nežije se svými vlastními rodiči, ale jsou umístěny v dětských 
domovech. To jsou také děti Ruska! A žijí ve věznicích rodinného typu! Můj syn, kterému je nyní 13 
let, řekl, že pěstounská rodina, která dostávala peníze na jeho zabezpečení, nevydala na jeho 
zabezpečení ani kopějku – nikdo na něj nedohlížel. Mému synovi přidělili místnost v suterénu, kde byla 
pouze postel, a řekli mu: „Nemusíš dělat nic, nemusíš chodit do školy, nemusíš si čistit zuby.“ Dítě 
nevědělo, jak má žít. Počet sebevražd mezi dětmi roste, ale nikdo se neptá na důvod. Proto my, lidé, 
kteří jsme se dostali do této situace, prosíme vědce, sociology, historiky, psychology, kriminalisty, aby 
se na to dívali ne jako na ojedinělý případ, ale jako na nový fenomén. Podobně, když jsme se začalo 
hovořit o drogové závislosti, vypadalo to, že to je někde tam, v Brazílii, a nikdy se to nebude týkat  mé 
rodiny. I já jsem slýchala, že děti jsou odebírány od rodičů, ale nikdy bych nevěřila, že je vezmou mně. 
  
Je tu ještě ta skutečnost, že pouze v Rusku je tisk svobodný. Ve všech 193 problematických zemích se 
otázka dětí a rodiny nazývá „důvěrnou“. Ve Finsku žádné noviny nepsaly o situaci Zavgorodné, protože 
se to považuje za porušení zákona o státním tajemství. Tedy oddělení rodičů a dětí se v těchto zemích 
přirovnává ke státnímu tajemství, a jen ruská média mohou tyto zprávy podávat. Proto Johan Beckman 
nemůže bez Ruska nic dělat. Žije ve Finsku, ale dává do světla tyto příběhy v ruském tisku, a má za to, 
že je nemožné zachránit skupinu rodičů, který utrpěli ve Finsku, bez potřebné podpory z Ruska.   
  
Je to bitva, mikrovojna, kde vám nikdo nepomůže – právní předpisy země jsou proti vám. Ale začali 
jsme se sjednocovat. Je nás 77 rodin, odebrali nám 109 dětí, a chceme, aby jich nebylo 110. Chci, aby 
dítě Zavgorodné bylo poslední, které odebrali z rodiny. Aby Západ věděl, že s Ruskem je nejlépe si nic 
nezačínat, protože oni udělají rozruch, spojí se, ale své nikdy neopustí! A to se nám podaří, když 
přesvědčíme našeho prezidenta, aby nás podpořil a zastavil tuto agresi, která se koná proti ruským 
dětem v Evropě, Americe, Oceánii, na Novém Zélandu. 
  
Otázka o ruských dětech ve Finsku již byla postavena dosti ostře. Proč se Rusku i tak nepodařilo 
dohodnout se s Finskem na tomto tématu?  
Když jsem se obrátila na ruské velvyslanectví v Norsku, stejně jako se obracelo i mnoho rodičů na 
velvyslanectví Finska, první věc, kterou mi řekli bylo, že mezi Ruskem i Finskem a Ruskem i Norskem 
neexistuje žádná týkající se dětí. A protože neexistují smlouvy, neexistuje ani žádný program na to, jak 



tyto problémy řešit. Pod tlakem Ruska a ruských diplomatů byla založena komise, aby takovou 
smlouvu připravila, ale zasedala již tato komise? ... V Norsku mi vysvětlili, že Rusko chápe, že děti 
ruských rodičů v Norsku trpí a že potřebujeme takovou smlouvu, ale Rusko nemůže nutit Norsko k 
zasedání. Diplomaté budou nadále pokračovat v jednáních, ale diplomatická cesta je velmi dlouhá.   
  
Podívejte se na Francii - Natálii Zacharové odebrali dítě před 13 lety. Podepsání první smlouvy mezi 
Ruskem a Francií se uskutečnilo až po 13 letech. Pokud Finsko bude podepisovat smlouvu s Ruskem 13 
let, kolik let bude tomuto 7letému dítěti? Uvidí ji ještě její matka? 
  
Existuje jen jeden způsob, jak tuto věc vyřešit: když my, rodiče, pomůžeme našim diplomatům a 
neustále jim budeme vyprávět naše tragické příběhy – staneme se jakýmsi beranidlem, které bude 
urychlovat procesy změn zastaralých konvencí o dětech, které v Evropě existují. Nyní vidíme, jak 
Rusko, které vstoupilo do obchodní zóny, vstoupilo do zastaralého světa, který potřebuje reformu. 
Kromě toho Evropa dala Rusku ultimátum: vaše zákony o rodině a dětech by musí být evropské. Ale 
pokud pozítří Rusko přijme finský zákon o rodině nebo norsky zákon č. 100 o péči, bude to prostě nejen 
absurdum, ale katastrofa pro celý svět, protože rodiče celého světa jsou bezmocní a čekají, že nějaká 
progresivní země se zastane všech, kteří trpí. 
  
Zdroj: http://www.nakanune.ru/articles/16956/  
http://ruskline.ru/monitoring_smi/2012/10/03/v_amerike_premiya_za_izyatogo_rebenka_ravna_5000_

v_evrope_platyat_1000_za_golovu/ 
 
 

Bohu díky 12. 9. 2012 prezident Václav Klaus vetoval zákeřný 
zákon o sociálně-právní ochraně dětí 

http://www.klaus.cz/clanky/3181  
Tisková sdělení,  
Prezident republiky Václav Klaus zaslal ve středu dne 12. září 2012 dopis předsedkyni Poslanecké 
sněmovny Parlamentu České republiky Miroslavě Němcové, v němž odůvodnil vrácení zákona o 
sociálně-právní ochraně dětí: 
V Praze dne 12. září 2012 
Vážená paní předsedkyně, 
využívám pravomoci dané mi článkem 50 Ústavy České republiky a vracím Poslanecké sněmovně  
zákon ze dne 5. září 2012, kterým se mění zákon č. 359/1999 Sb., o sociálně-právní ochraně dětí, ve 
znění pozdějších předpisů, a další související zákony. Zákon mi byl doručen 7. září 2012.  
Novela byla přijata pod tlakem mezinárodních institucí: Úřadu vysoké komisařky OSN pro lidská 
práva, Dětského fondu OSN a Evropské komise. Tyto instituce kritizovaly Českou republiku za velký 
počet dětí umístěných v ústavních zařízeních a malý počet dětí v pěstounské péči, resp. začaly 
prosazovat jako svůj politický program, aby žádné dítě mladší tří let nebylo umístěno v ústavní péči. 
Takto motivovaný zákon vyvolal obavy z rušení kojeneckých ústavů a dětských center. Další obavy 
vyvolává nedostatek pěstounů. Panují důvodné obavy, že nebudeme mít ani pěstouny, ani ústavy, a děti 
budou končit na ulici. Nedůvěra veřejnosti je zesílena nedávnými negativními zkušenostmi se špatně 
připraveným zaváděním jiných sociálních reforem. 
Moje obavy vyvolává nově stanovená a velmi široce a vágně vymezená povinnost obecních úřadů obcí 
s rozšířenou působností pravidelně vyhodnocovat situaci všech dětí a rodin a posuzovat, zda nepotřebují 
nějakou formu sociálně-právní ochrany (§ 10 odst. 3 novelizovaného zákona). To povede - zejména ve 
spojení s úřednickým alibismem a byrokracií – ke stále většímu zasahování veřejných institucí do 
soukromí rodin a ke stále většímu tlaku na rodiče, jak a co mají vštěpovat svým dětem. Děti ale nejsou 

http://www.nakanune.ru/articles/16956/
http://ruskline.ru/monitoring_smi/2012/10/03/v_amerike_premiya_za_izyatogo_rebenka_ravna_5000_v_evrope_platyat_1000_za_golovu/
http://ruskline.ru/monitoring_smi/2012/10/03/v_amerike_premiya_za_izyatogo_rebenka_ravna_5000_v_evrope_platyat_1000_za_golovu/
http://www.klaus.cz/clanky/3181
http://www.klaus.cz/tiskova-sdeleni/


veřejným statkem, nejsou "majetkem" společnosti - kromě toho, že jsou především samy sebou, jsou 
dětmi svých rodičů. 
Nový zákon  neobsahuje žádné pojistky proti libovůli úředníků při posuzování toho, zda rodiče 
vychovávají své děti správně, a hrozí tedy, že státní zásahy do výchovy dětí, které mají být jen zcela 
výjimečnou záležitostí mající své oprávnění pouze v extrémních situacích, se stanou běžnou praxí s 
výhledem, že rodiče - stejně jako pěstouni - začnou být vnímáni jako státu podřízení vychovatelé. 
Takový pohled nemohu přijmout. 
Plánovaná profesionalizace pěstounské péče tyto mé obavy potvrzuje a dále prohlubuje. Novela vnímá 
pěstounskou péči nikoliv jako poslání, ale jako zaměstnání. Hlavní motivací pěstounů napříště už nemá 
být jejich zájem o děti, jejich altruismus a soucit s dětmi, které nemají vlastní rodinu, ale motivace 
finanční. Protože ti, kteří skutečně stojí o to pomáhat opuštěným dětem, to dělají již dnes. Z 
profesionálního prostředí dětských ústavů tak budeme vytlačovat děti do opatrování lidem, kteří se jako 
pěstouni zaregistrují z čistě zištných důvodů. A podle tohoto zákona budou dostávat peníze již vstupem 
do školících programů, ne až přijetím dítěte do své péče. 
Za zvlášť extrémní projev tohoto trendu považuji pěstounskou péči na dobu určitou: v jejím důsledku 
děti budou střídat rodiny, stále znovu a znovu si budou zvykat na nové pěstouny, na nové prostředí a na 
nové kamarády. Takový osud je krutější než ústavní výchova v relativně stabilním prostředí a je v 
příkrém rozporu s proklamovaným účelem zákona a se zájmy dětí. V tomto smyslu jsem obdržel mnoho 
dopisů s autentickými příběhy, dokazujícími, jak rozhodující pozitivní vliv na další vývoj měl pobyt 
dítěte v profesionálním odborném zařízení v kritické rodinné situaci.   
Děti nejsou zboží a tento zákon na to málo pamatuje. Zcela specifickou podkapitolou problematiky 
novely jsou obavy laické i odborné veřejnosti z rušení kojeneckých ústavů. Takové obavy spojené se 
zásadním nesouhlasem vyjádřila již před časem například i Česká lékařská komora, Česká pediatrická 
společnost, Společnost sociální pediatrie při České lékařské společnosti Jana Evangelisty Purkyně a 
další odborné instituce. Přestože výsledná podoba zákona oproti původní verzi již neobsahuje 
výslovnou zmínku o tom, že by se kojenecké ústavy měly v budoucnosti rušit, nikdo nerozptýlil obavy 
z toho, že právě k tomu zákon směřuje. Kojenecké ústavy nejsou jen dětským domovem pro ty 
nejmenší děti, jsou současně institucí léčebnou, jejíž funkce je v řadě případů nenahraditelná. Není 
možné dosáhnout stavu, že vůbec žádné dítě nebude v ústavu. Některé děti, nebudou-li v ústavu, budou 
v lepším případě v nemocnicích, v horším budou na ulici nebo mrtvé. 
Není pravdou, že hlavní důvody pro umístění dětí v kojeneckých ústavech jsou důvody sociální, 
naopak, převažují důvody zdravotní a zdravotně – sociální: podle údajů, které mám k dispozici, to bylo 
v roce 2010 55 % všech umístění. Není pravdou ani to, že by kojenecké ústavy a dětská centra byly 
jakýmisi odkladišti dětí poskytujícími jen mizernou péči. Opak je pravdou, protože i tyto zařízení jdou s 
dobou a modernizují se. 
Námezdní pěstounská péče sníží počet dětí vhodných k osvojení. Placené pěstounství na jedné straně a 
osvojování dětí na druhé fungují jako spojené nádoby. Tuto zkušenost udělalo např. Spojené království, 
které má na jedné straně jeden z nejpropracovanějších systémů hrazené pěstounské péče, na straně 
druhé tam je osvojováno jen minimum dětí. Je to logické, adopce vyžaduje přípravu dítěte a námezdní 
pěstounská péče takovou přípravu fakticky neumožňuje.  
Pokud dnes mezinárodní instituce kritizují české kojenecké ústavy, dětská centra a babyboxy,  měly by 
vzít v úvahu i to, že Česká republika vždy patřila a stále patří k zemím se špičkovou dětskou zdravotní 
péčí a s nejnižší dětskou úmrtností na světě, a měly by se zamyslet i nad možností, že existence českých 
kojeneckých ústavů neznamená zaostalost, ale naopak náskok České republiky před ostatními zeměmi. 
Pokrok může spočívat nikoli v jejich zrušení coby přežitku, ale naopak v jejich další modernizaci. 
Česká republika nemá důvod se svého  náskoku vzdávat jen proto, aby byla stejná jako ostatní. 
Kritizující mezinárodní instituce by se měly České republice za své zprávy omluvit a poslankyně a 
poslanci českého Parlamentu i čeští vládní úředníci by neměli nekriticky přejímat vše, co přichází od 
renomovaných mezinárodních institucí - i tam sedí jen lidé a mohou se mýlit. A v tomto případě se mýlí 
určitě.  



Tento zákon je bezcitný a surový. A je projevem neúcty k těm, kdo se dnes poctivě věnují pěstounské 
péči. Nepochybuji, že stejně jako lacině sentimentální kritika kojeneckých ústavů je i tento zákon 
motivován jen těmi nejlepšími úmysly. Tyto úmysly sdílím, mám však zcela jiné představy o jejich 
uvádění do praxe, než jaké vedly autory tohoto zákona. Žádám proto poslance, aby se v zájmu dětí nad 
zákonem ještě jednou zamysleli. 
S pozdravem 
Václav Klaus 
 

 

8.10.2012 Parlamentnímu shromáždění Rady Evropy  
 
http://www.community.org.ua/dwnld/czPACE-8_10_2012.doc 

http://www.community.org.ua/czletters.html  
Vážení představitelé parlamentního shromáždění, 
bylo zveřejněno, že Rusko hodlá v PS RE diskutovat o aktivitách evropských sociálních služeb.  

Ruská delegace začala na Parlamentním shromáždění Rady Evropy (PSRE) sbírat hlasy za přezkoumání 

problému ohledně praktik evropských sociálních služeb, které rodičům berou jejich děti. 

Iniciativu už podpořili zástupci Velké Británie, Švýcarska, Norska, Islandu, Arménie, Ázerbajdžánu a 

Ukrajiny. 

 

Byzantský katolický patriarchát plně podporuje aktivitu ruské delegace v PS RE. Činnost sociálních 

služeb, které realizují bestiální juvenilní mechanismy, má za následek zločiny proti lidskosti. Jde o pirátské 
krádeže dětí jejich milujícím rodičům. Po nich následuje duchovní, psychická a fyzická devastace dětí. 
Tento brutální systém sociálních služeb musí být zrušen, viníci musí být potrestáni a dětem a rodinám musí 

být zajištěno bezpečí.  
 
 

+ Eliáš 
patriarcha Byzantského katolického patriarchátu 

 
 

+ Metoděj OSBMr           + Timotej OSBMr 
Biskupové sekretáři 

 
Lvov, 8.10.2012 

 
Kopie:  
Prezidentu Ruské Federace 
Poslancům Státní Dumy RF 
Vládám Velké Británie, Švýcarska, Norska, Islandu, Arménie, Ázerbajdžánu a Ukrajiny 
Masmédiím   
 
 
 

http://www.community.org.ua/dwnld/czPACE-8_10_2012.doc
http://www.community.org.ua/czletters.html


30.09.2012, 14:42 Natalja Kovalenko Finsko je nebezpečné pro 
rodiny s dětmi 

Nálepky: děti, Finsko, Ve světě, Komentáře, Společnost  
http://czech.ruvr.ru/2012_09_30/89755683/   
Finsko je třeba označit za zemi, která je nebezpečná pro život rodin cizinců s dětmi. Ruský 
zplnomocněnec pro práva dětí Pavel Astachov hodlá předat odpovídající zprávu prezidentovi 
Vladimíru Putinovi. Včera vešlo ve známost, že finské sociální služby odebraly Rusce Anastasii 
Zavgorodné čtyři děti, z nichž jedno se narodilo teprve před dvěma týdny. 
Na rodinu Anastasie padlo podezření z domácího násilí, když starší dcera, šestileté ruská občanka 
Veronika ve škole řekla, že ji otec naplácal na zadek. Učitelka dívky okamžitě zavolala na sociální 
službu a Veronika i se svými sourozenci, dvouletými dvojčaty, byla odeslána do útulku. Sama 
Anastasia, která v té době byla těhotná, byla zatčena. Týden potom porodila, avšak za několik dní jí byl 
i novorozenec odebrán. O osudu dětí úřady ani matce a ani jejímu muži, finskému občanovi původem 
ze Súdánu, nic nesdělují. Žádné informace nemá ani ruský konzulát ve Finsku. Nejedná se o první 
případ, kdy Finsko odmítá spolupracovat, zdůrazňuje dětský ombudsman Pavel Astachov. 
Jsme povinni na státní úrovni vyjádřit protest proti tomu, že Finsko neustále odmítá jakékoliv nabídky 
na diplomatické úrovni, aby byly vytvořeny dvoustranné mechanismy mezi našimi zeměmi. Další případ 
odebrání dětí z rodiny znovu ukazuje na to, že se finské úřady nezastavily, že se ani nechystají nic 
přehodnocovat a že hodlají pokračovat v této absolutně negativní politice. Všechno vede k tomu, že se 
tato otázka stává otázkou politickou. 
Příběh s dětmi Zavgorodné není zdaleka první případ, kdy ve Finsku boří ruské rodiny. Finským otcem 
ukradený a v diplomatickém voze převezený syn Rimmy Salonen Anton; sedmiletý Robert Rantala, 
který pravidelně utíká z útulku, protože mu nedovolují, aby se viděl s rodiči; Julia Putkonen, kterou 
odebrali matce za to, že jí zakazovala jíst sladkosti před obědem. Všechno to připomíná otevřené 
trávení ruských matek, domnívá se ochránce práv a předseda Finského antifašistického výboru Johan 
Bekman. 
Už jsme si dávno všimli toho, že ve Finsku jde určitá politická kampaň proti ruským matkám a ruským 
dětem. Svědčí o tom už mnoho případů. Bohužel, situace se nevyvíjí dobře, spíše naopak. U nás v zemi 
jsou v současné době tisíce rusko-finských rodin s dětmi. Domnívám se, že Finsko musí co nejdříve 
navázat s Ruskem dialog, aby tyto problémy mohly být projednány a vyřešeny. 
Řešit tyto otázky je při tom třeba rychle. Odebrání dětí bez soudu z rodin a potom následné 
několikaměsíční vyšetřování vážně narušuje dětskou psychiku. 
Samotná Anastasia Zavgorodná oznámil, že se s manželem už rozhodli, co podniknou: jakmile jim vrátí 
děti, opustí Finsko a odjedou žít do Ruska. 
 

30.09.2012, 17:12 MZV RF vyjádřilo v souvislosti s odebráním dětí 
občance RF finskými úřady znepokojení 

Nálepky: děti, Finsko, Politika, Zprávy  
http://czech.ruvr.ru/2012_09_30/89762271/   
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MZV RF vyjádřilo „vážné znepokojení“ v souvislosti s odebráním dětí finskými úřady ruské občance 
Anastasii Zavgorodné. Píše se to ve zprávě Odboru pro informace a tisk resortu. 
Finským úřadům bylo v této souvislosti tlumočeno vážné znepokojení. Velvyslanectví RF v Helsinkách 
udržuje s Zavgorodnou stálý kontakt a poskytlo jí pomoc při hledání kvalifikovaného advokáta. 
1. října se bude konat setkání ruských konzulárních zaměstnanců s představiteli finských sociálních 
úřadů, které se zmíněným případem zabývají. 
Komentář_ 
Petr Kundrata · Zlín 

to asi napraví jen ekonomické sankce a když ani to nepomůže, tak intervence. 
 

3.10.2012, 22:58 Finské úřady jsou s Ruskem ve sféře práv dětí 
připraveny spolupracovat 

Nálepky: děti, Finsko, Zprávy, Společnost  
http://czech.ruvr.ru/2012_10_03/90110335/   

 
Finské úřady jsou připraveny spolupracovat s Ruskem ve sféře práv nezletilých. Pro vytvoření finsko-
ruské komise pro práva dětí se vyjádřil finský prezidentSauli Väinämö Niinistö. Podle jeho slov došlo 
minulý týden v Helsinkách k předání seznamu finských členů této komise ruské straně. 
Současně finský ochránce práv Johan Bekman připomenul, že podle údajů výboru OSN pro práva dětí, 
Finsko tato práva silně porušuje. 
Ve Finsku ze 35 rodin odebrali více, než 50 ruských dětí. 
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4.10.2012, 21:37 RF v PACE hodlá projednat otázku o činnosti 
sociálních služeb evropských zemí 

Nálepky: děti, Politika, Zprávy  
http://czech.ruvr.ru/2012_10_04/90234156/   

 
Ruská delegace v PACE zahájila sběr podpisů pod iniciativu projednat na zasedání Shromáždění otázku 
o zneužívání sociálních služeb ze strany zemí EU, které odlučují děti od rodičů. 
„Iniciativu už podpořili představitelé Velké Británie, Švýcarska, Norska, Islandu, Arménie, 
Ázerbajdžánu a Ukrajiny“, oznámil novinářům vedoucí ruské delegace v PACE Alexej Puškov. 

16.10.2012, 19:00 Polina Černica Helsinky kritiku nestrpí 
Nálepky: lidská práva, děti, Finsko, Politika, Ve světě, Komentáře  
http://czech.ruvr.ru/2012_10_16/91450019/   

 
Rektor Helsinkské university propustil bez vysvětlení příčin obránce lidských práv Johana 
Berkmana z postu docenta právnické fakulty. Jak Hlasu Ruska prozradil sám Berkman, jeho 
propuštění je spojeno s ochranou práv Rusů a také s tím, že podporuje myšlenku vytvořit komisi 
pro dětská práva. V poslední době se ochránce práv zabývá případem Rusky Anastasie 
Zavgorodné, které finské úřady odebraly čtyři děti. 
Oznámení o Berkmanově propuštění se časově shodlo s verdiktem helsinského soudu v případu 
Anastasie Zavgorodné. Soud ponechal v platnosti rozhodnutí o odebrání dětí ruské občance kvůli 
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údajnému násilí v rodině. Připomeňme, že důvodem k soudnímu řízení byla slova jedné z dcer, že ji 
rodiče „údajně plácli přes zadek“. Johan Bergman, který v tomto případě poskytuje právní podporu, 
nejednou finské úřady kritizoval. Minulý týden dokonce prohlásil, že hodlá případ Zavgorodné předat 
Evropskému soudu pro lidská práva. Všechny tyto kroky se podle Berkmanových slov, se staly 
záminkou k jeho propuštění z postu docenta na universitě v Helsinkách. Vedení vysoké školy dává 
jasný signál, že obhajovat práva Rusů je dnes jednoduše nebezpečné pro kariéru, uvedl ochránce práv 
Hlasu Ruska: 
Rektor prohlásil, že Helsinská universita už moje služby více nepotřebuje. Že mě universita hodlá 
propustit kvůli tomu, že hájím práva ruských žen. Jsem, samozřejmě, šokován. Velmi tvrdé výroky. Už 
jsem dostal zprávu od vedení university, že mi ruší universitní poštovní adresu. Já jsem, samozřejmě, 
svůj universitní email nikdy nepoužíval k jakékoliv politické činnosti. Mám k tomu jiné adresy. Vůbec 
nerozumím tomu, co se děje. 
Minulý týden Johan Bergman zveřejnil článek, ve kterém podporoval ruskou iniciativu vytvořit komisi 
pro ochranu dětí narozených ve smíšených manželstvích. Po celé řadě případů s velmi širokým ohlasem 
Moskva nejednou Helsinkám nabízela takový orgán vytvořit. Je zřejmé, že v nejbližší době pokrok v 
tomto směru očekávat nelze a propuštění za kritiku je toho přímým důkazem, poznamenává ochránce 
práv: 
Hlavní příčinou je právě to, že jsem přívržencem nabídky ruského MZV vytvořit dvoustrannou komisi 
pro dětská práva ve Finsku. A vystupují proti mně různí nacionalisté a prakticky celý finský tisk. Vede 
se tu agresivní kampaň odmítnout všechny ruské návrhy na spolupráci. Je to velmi divná situace. A 
rektor Vilhanson, mimochodem, prohlásil, že on sám dostal mnoho různých požadavků. Domnívám se, 

že na rektora působí také obrovský tlak. Nevím, kdo na něho tlačí, ale někdo určitě. 
Johan Bergman se už spojil se svým advokátem a odeslal Helsinské universitě interpelaci. Po získání 
oficiálních dokumentů se ochránce práv chystá obrátit se k soudu. Tento případ má jasně politický 
charakter, domnívá se vedoucí Centra pro právní pomoc krajanům Michail Joffe. Podle jeho slov, 
finské úřady porušují práva ruských občanů i těch, kdo tento postup kritizují: 
Je to primitivní tah finských úřadů, které vnímají kritiku pouze z jednoho pohledu – uklidit toho, co 

kritizuje. Ohledně situace s Johanem Berkmanem, jsem velice udiven tím, jak drze finské úřady porušují 
Evropskou konvenci pro lidská práva. Tato konvence předpokládá svobodné vyjadřování svých názorů. 
Svobodu myšlení, svědomí a náboženského vyznání. A v čem je tady potom smysl: člověk vystoupí na 
podporu malých dětí a jeho, právě v souvislosti s tím (jiné zdůvodnění nebylo uvedeno), propustí. Jedná 

se o vykonání politické vůle, která je nějakým způsobem spojena s vedením této university. 
V poslední době se ve finském tisku objevili představitelé státní moci, kteří nejednou činnost Johana 
Berkmana kritizovali. Mluvilo se o tom, že jeho hodnocení systému ochrany dětí ve Finsku je zaujaté a 
mnoho z toho, co řekl, měly být lži. Současně však oficiální Helsinky sice vyzývají k „objektivnímu 
dialogu“ v dané problematice, ale odmítají s Moskvou spolupracovat. V pondělí hlava finského MZV 
Erkki Tuomioja znovu prohlásil, že „spolupráce dvou zemí v dětských konfliktech“ nepovede ke změně 
procedur. 
 

16.10.2012, 14:53 Helsinská univerzita propouští ochránce 
lidských práv 

Nálepky: Finsko, Zprávy, Společnost  
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Rektor Helsinské univerzity Tomas Vilgelmson oznámil o rozhodnutí univerzitní správy propustit 
docenta Johana Backmana. 
Jak sdělil Backman, hlavní příčinou jeho propuštění byl článek v listu Helsingen Sanomat, v kterém 
podpořil návrh ruského MZV na založení společné s Finskem komise pro práva dětí. 
„Finští nacionalisté a masmédia jsou proti této komisi,“ řekl Backman. Podle jeho mínění, je 
Vilgelmsonovo prohlášení přímým signálem všem finským univerzitám, že bránit práva ruských žen a 
jejich dětí je velmi nebezpečné pro kariéru. 
Johan Backman připomněl, že výbor OSN pro práva dítěte a výbor OSN proti týrání pravidelně kritizují 
Finsko za narušení práv dětí. Backman je znám v Rusku jako aktivní ochránce práv žijících ve Finsku 
Rusů. 
 

20.10.2012, 19:13 Finského ochránce lidských práv pronásledují 
za pomoc Ruskám 

Nálepky: Finsko, Zprávy, Společnost  
http://czech.ruvr.ru/2012_10_20/91891021/   

 
Finský ochránce lidských práv Johan Bäckman, který aktivně vystupuje na ochranu práv Rusek žijících 
ve Finsku a jejich dětí, řekl v interview pro Hlas Ruska, že nevylučuje možnost, že bude muset s 
rodinou uprchnout ze země. Je to spojeno s obrovským nátlakem ze strany finských úřadů a masmédií. 
Podle slov Johana Bäckmana „se provádí agresivní kampaň proti Ruskám, které se dostaly na seznam 
Mezinárodního společenského hnutí „Ruské matky“ jako ženy, jimž finské úřady odebraly děti“.  
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Bäckman přitom tvrdí, že obyčejní Finové ho podporují, protože otevřeně říká o tom, že se ve Finsku 
poškozují lidská práva. 
 
 
 

25.10.2012, 16:02 Dva protikladné názory na ruské matky v 
„Případě Antona“ 

Nálepky: Finsko, Zprávy, Společnost  
http://czech.ruvr.ru/2012_10_25/92393653/   

 
Ve Finsku se bude ve čtvrtek konat prezentace dvou stejnojmenných knih o občance Ruska Rimmě 
Salonenové a o jejím synu pod názvem „Případ Antona“. Jejich obsah je ale zcela protikladný.  
Autorem jedné z knih je finský ochránce lidských práv Johan Bäckman, který aktivně hájí práva Rusek, 
jimž finské úřady odebraly děti. Ve své knize vypráví o halasném případě Salonenové, jíž bývalý 
manžel, občan Finska, ukradl dítě a vyvezl v zavazadlovém prostoru diplomatického auta do Finska. 
Autorka druhé knihy – Tuula Malinová – vystupuje naopak na ochranu otce, který chlapce unesl, a akcí 
úřadů, které ho hájí. 
 

2012-10-28  (10:29) Pre tehotné deti nezdvihli úradníčky zadok ani 
telefón 

http://dolezite.sk/Pre_tehotne_deti_nezdvihli_uradnicky_zadok_ani_telefon_17.html  
  2012-10-28  (10:29)  |  Z domova 
Mám informácie, že nositelia známych mien a funkcií navštevovali detské domovy a vyberali si deti pre 
medzištátne osvojenie. Tieto deti potom za veľmi zaujímavých okolností putovali za hranice nášho 

štátu. Väčšina z nich nebola nikdy kontaktovaná s domácimi žiadateľmi o 
osvojenie. Napriek tomu, že to prikazuje zákon. O tieto deti sa zo Slovenska 
nikto viac nezaujímal. Napriek tomu, že to prikazuje zákon.  
No niekto - konkrétne Žurnál , sa zaujímal o praktiky súvisiace s financovaním 
týchto transakcií.  
Neprehľadný aparát pozostávajúci zo správnych ľudí na správnych miestach 
zabezpečil, že im na prsty nebolo vidieť. Krytí všade panujúcim bezprávím a 
predajnou spravodlivosťou neboli nikdy braní na zodpovednosť napriek tomu, že 
by zrejme mali hniť v base. Viete si predstaviť, ako v amerických prístavoch 

predávali čiernych otrokov. No neviete si predstaviť, že by v dvadsiatom prvom storočí uprostred 
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Európy niekto predával malé deti. Tak čítajte. 
 
Písal sa rok 2008. Dve malé dievčatká boli deportované za hranice nášho štátu. Nie, nepreháňam. Boli 
zbalené a odsunuté. Bez nároku na akýkoľvek kontakt s ľuďmi, ktorých milovali a ktorí sa o ne starali. 
 
Mali 10 a 11 rokov. Zobrali ich z profesionálnej rodiny, kde žili 6 rokov. Zobrali ich zo školy, v ktorej 
mali spolužiakov, krúžky, záujmy. Odtrhli ich od svojich kamarátov. Odtrhli ich od zvykov a kultúry. 
Odtrhli ich od rodného jazyka.  
Áno, takéto veľké dievčatá poslali na medzištátne osvojenie. Spôsob, akým to urobil, bol len jedným zo 
stoviek ublížení, ktoré im dospelí v ich krátkom živote poskytli. Prečítajte si o začiatku ich strastiplnej 
cesty. Prvý diskusný príspevok pod článkom znie - toto nedopadne dobre.  
 
 
Tehotné dievčatko? Koho to zaujíma! 
 
Juli a Jose sa stratili všetkým z očí kdesi na slnečnej Sicílii. Boli to pokojné časy pre všetkých, ktorí si 
robili ilúzie o ich šťastnom živote v novom domove. No pred nedávnom ilúzie zomreli. Kokteil náhod 
spôsobil, že jedna z dievčat sa na sociálnej sieti stretla so svojou bývalou profesionálnou mamou. 
Chvíľu sa rozprávali, potom sa rozlúčili. A stalo sa niečo zvláštne. Talianska mama vraj napísala veľmi 
tvrdý a výhražný list slovenskej mame,že ak bude ešte raz v kontakte s jej dcérami, zavolá na ňu 
políciu. Slovenská mama nerozumela, čo také hrozné urobila, aby musela mať v pätách políciu. Ale 
nechcela rodine a dievčatám zasahovať do nového života, takže keď sa dievča ozvalo, odpísala mu, že 
ju veľmi ľúbi, ale nemôžu si spolu písať. Nuž a čo sa potom stalo? Prišla polícia. Veci sa rýchlo 
vysvetlili, ale v bývalej mame zostal nepríjemný pocit čohosi prazvláštneho a bizarného.  
 
Preto, keď sa jej dievčatá opäť ozvali cez inú sociálnu sieť, opatrne sa pýtala na to, či sa majú s novou 
mamou dobre, či im nič nechýba, ako sa im darí v škole. Prišiel šok. Jedno z dievčat - Jose ju bez 
zbytočných emócií poinformovalo o tom, že sa má dobre, má ročnú dcérku a že ju má veľmi rada. 
Narodila sa vtedy a vtedy a volá sa Dorotka. 
Bývalá mama rýchlo prepočítava mesiace jej tehotenstva. Veď musela mať 12 rokov, keď otehotnela! 
Dvanásťročné dievčatko súložilo? S kým? S niekým doma? V škole? Násilím alebo náhodou? Čo na to 
jej noví rodičia? 
 
Viac sa nedozvedela a dievčatá sa na dlhšie odmlčali. Ale bývalú mamu už neopustil strach a 
hrôzostrašné myšlienky jej nedali spávať. Preto ju potešilo, keď sa Jose zasa ozvala. S radostnou 
novinou. Je znovu tehotná. V štrnástich. Zmohla sa len na jednu otázku - Prečo? Na to prišla od 
dievčinky odpoveď, že veď vždy túžila mať dvadsať detí.  
Keď jej bolo jasné, že viac informácií nezíska, už netlačila. Ale zrazu všetky kamienky zapadli do 
mozaiky. Tehotné dieťa, strach novej matky z kontaktu so Slovenskom, vyhrážky, polícia a ticho na 
talianskej strane. 
 
Mala smrť na jazyku? Koho to zaujíma! 
 
Ubehlo niekoľko týždňov, kým zablikal počítač znovu. Nebola to ale Jose, na ktorú mama tak často 
myslela. Bola to jej kamarátka, ktorá poslala správu, že s Jose je veľmi zle a že leží v nemocnici. 
Nevládze a nemôže sa dostať k počítaču, ale necháva ju pozdravovať. Bývalá mama neváhala a napísala 
slečne telefónne číslo s odkazom, že keď bude Jose chcieť a potrebovať, nech sa jej ozve. Ona bude na 
to čakať. 
 
Prišla sms-ka. Jose píše, že sa jej narodil chlapček. V šiestom mesiaci. Bol krásny, ale neprežil. A skoro 
neprežila ani ona. Vraj veľmi krvácala a stále je na tom zle.  
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Po tejto informácii matka okamžite vytočila číslo a volala späť. A volala veľa krát. Veď boli Vianoce a 
jej milovaná dcérka bola v nemocnici. Vo vážnom stave. V čase, keď si jej rovesníčky rozbaľovali pod 
stromčekom darčeky a tešili sa z nových hračiek, Jose ležala vo vysokých horúčkach. Bola veľmi slabá. 
Vraj dostala otravu krvi. V blúznení písala cez telefón správy, že sa chystá za ňou, za slovenskou 
mamou, a že si spolu sadnú už o chvíľu na kávu. A ukáže jej dcérku.  
Potom si plakali navzájom do slúchadla. Tak ďaleko od seba. Tak ďaleko od minulosti, ktorá ich 
spájala. 
 
 
Ako sa máš? Som tehotná. A čo sestra? Je tehotná 
 
Keď sa Jose zotavila, komunikácia sa zasa obmedzila na občasné pozdravy. Potom sa jej ozvala z New 
Yorku. A zasa so šokujúcou správou. Je znovu tehotná. Tak krátko po svojom otrasnom zážitku. 
Slovenská mama si o ňu robila starosti. Ale Jose jej napísala, že nech sa o ňu nebojí, že tentoraz je 
všetko v poriadku. V Amerike je s manželom. Ako je možné, že pätnásťročné dievča môže od 
dvanástich trikrát otehotnieť, vydať sa a samo žiť v Amerike a bez toho, aby sa o to niekto zaujímal? - 
pýtala sa ustarostená bývalá matka. Slečna jej na to odpovedala, že má pas, v ktorom je zapísaná pod 
iným menom a tiež má v ňom zmenený rok narodenia, takže teraz sa volá Rebeka a má 22 rokov.  
Matka už ničomu nerozumela. Rozumela len svojmu strachu a smútku.  
Také šikovné, múdre, talentované a krásne dievčatko. Mala si užívať detstvo a behať s kamarátkami po 
vonku, slniť sa na plážach, spievať a tancovať. 
 
A čo mladšia sestra? Ako sa má? Čo má nové? - zaujímala sa slovenská matka i o druhú, ako obyčajne. 
A ďalšia dobrá správa. Juli sa má dobre. Žije teraz v Paríži a čaká dvojčatá. V štrnástich.  
Písal sa marec 2012. 
 
Šokujúce odhalenia poslaneckého prieskumu 
 
Toto je len jeden z mnohých prípadov, ktoré mi popísali ľudia, ktorí boli deťom blízko. Aj pre tieto 
prípady som napísala straníckej kolegyni Lucii Nicholsonovej otvorený list . Je faktom, že kontrolovať 
prácu ministerstva a jej orgánov môže iba najvyšší zákonodarný zbor. Pretože nad ministrom už žiaden 
nadriadený ani kontrolór nie je. Preto som ju vyzvala k iniciovaniu poslaneckého prieskumu s nádejou, 
že bude môcť nazrieť do spisov detí. Tajne som dúfala, že ministerstvo a CIPC (Centrum pre 
medzinárodnoprávnu ochranu detí a mládeže) robili, čo mali. Dúfala som, že spisy budú obsahovať 
údaje o pravidelných kontrolách a fotografie šťastných detí. Veď toto predsa nemohli dopustiť. 
 
Lucii sa po rôznych peripetiách a mareniach naozaj podarilo rozbehnúť poslanecký prieskum. 
Odhalenia boli šokujúce. CIPC a ministerstvo práce konalo proti najlepšiemu záujmu dieťaťa, proti 
slovenským zákonom aj proti medzinárodným dohovorom.  
Podľa platných zákonov a medzinárodných dohovorov musia byť všetky opatrenia realizované 
výhradne s ohľadom na najlepší záujem dieťaťa. Bolo naozaj v najlepšom záujme týchto dvoch dievčat, 
aby boli v predpubertálnom veku vytrhnuté zo svojho prostredia, kde mali korene a citové väzby? Bolo 
naozaj v ich najlepšom záujme naraziť na kultúrnu a jazykovú bariéru?  
 
Podľa tých istých zákonov môže ísť za hranice iba dieťa, ktoré ani po využití všetkých možných 
prostriedkov nenašlo novú rodinu na Slovensku. Dievčatá žili nepretržite 6 rokov v jednej a tej istej 
profesionálnej rodine na Slovensku. Nikto sa nesnažili ich umiestniť do slovenskej rodiny.  
 
Podľa rovnakých noriem majú príslušné orgány povinnosť dieťa v zahraničí sledovať až do dovŕšenia 
plnoletosti. A so zvýšenou intenzitou majú tak robiť v prvé roky po osvojení. Toto sledovanie musí byť 
doložené správami. Takže ako teda vyzeral spis dievčat? 
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Nebola tehotná, to iba jedla krevety! 
 
V spise je založené rozhodnutie komisie (ktorá je poradným orgánom CIPC) o tom, ktorá rodina je 
vhodná na osvojenie dievčat. Konkrétna úradníčka toto odporúčanie jednoducho prečiarkla a rukou 
dopísala meno úplne inej rodiny, ktorú nikto okrem nej neodporúčal. A tejto rodine boli dievčatá 
zverené. Môžeme len hádať, či to má alebo nemá spojitosť s vyššie spomínanou záležitosťou.  
 
V čase predosvojiteľskej starostlivosti bola vypracovaná prvá správa. Stálo v nej, že Jose bola 5 dní 
hospitalizovaná z dôvodu akútnej nevoľnosti. Počas hospitalizácie jej bola nameraná vysoká hodnota 
HCG. HCG je tehotenský hormón, ktorý produkuje placenta v prípade, ak je žena tehotná. Správa je 
uzavretá tým, že zvýšená hodnota bola reakciou na to, že dievčatko jedlo krevety.  
 
Lucia Nicholsonová sa ihneď spojila s niekoľkými gynekológmi, aby si túto dosiaľ nevídanú reakciu 
detského organizmu overila u odborníkov. Unisono jej odpovedali, že o takejto zvláštne reakcii nikdy 
nepočuli. Prepúšťacia správa z nemocnice, ani ďalší dopyt o zdravotnom stave dieťaťa už v spise 
založený nie je.  
 
Takže tu máme dieťa so zvýšeným tehotenským hormónom, v rodine, ktorá je v skúšobnej dobe 
(predosvojiteľská starostlivosť), v čase, keď celý proces môže byť zvrátený. V tejto dobe môže byť 
prípadná neschopnosť rodičov odhalená a deti vrátené späť na Slovensko.  
Ani táto skúšobná doba neprimäla úradníkov, aby zdvihli zadok alebo telefón a skontrolovali dieťa, 
ktoré odlifrovali za hranice. Do medzištátneho osvojenia ide priemerne 30 detí ročne, takže nech sa 
niekto skúsi vyhovoriť na prepracovanosť.  
Jedine, že by povedali niečo bližšie o tom, prečo práve túto rodinu - rukou dopísanú, nemali záujem 
kontrolovať. 
 
Idylické správy o izbe s plyšovými zvieratkami 
 
Ďalšia správa je až z roku 2011 a potom ešte jedna z roku 2012. Tieto dve správy sú teda z obdobia, v 
ktorom, ako uvádza profesionálna matka, má jedna maloletá už pomerne veľkú dcérku, za sebou potrat 
s dramatickými následkami a podľa jej informácií majú byť v súčasnosti obe neplnoleté sestry tehotné. 
Podľa jej informácií sa ani jedna z dcér nenachádza na území štátu, do ktorého boli zverené, z toho 
jedna maloletá by sa mala pohybovať po svete s falošnou identitou a sfalšovanými dokladmi.  
 
Takže sa pozrime, čo hovoria sociálne správy o ich aktuálnom živote. Stačí do nich mrknúť jedným 
okom a každému je jasné, že ide o podvrh. V oboch správach stojí: 
...Sú to veľmi dynamické a živé dievčatá, dobre sa začlenili do triedy a keď doma neštudujú chodia na 
tréningy volejbalu, karate a na ženský futbal. Majú spoločnú izbu a v nej veľa plyšových hračiek. 
Venujú sa rôznym záľubám, počúvajú hudbu, varia pod dohľadom matky, a najmä Jozefína píše básne a 
poviedky... 
 
Takto znie správa z roku 2011. A čuduj sa svete, aj tá z roku 2012. 
Sú to dve formálne a absolútne identické správy. Určite to neznamená, že dievčatá v tejto chvíli spia vo 
svojej izbe s plyšovými hračkami. Neznamená to ani toľko, že robili v roku 2011 presne to isté ako v 
roku 2012. Znamená to jediné - že úradníčky neboli schopné na tých správach zmeniť ani len slovosled 
viet, alebo použiť synonymá, aby tie bláboly neboli až také nápadné.  
Zrejme sa cítili dostatočne sebaisto a neohrozene. 
 
Ako sa chránia, keď sú až pokrk v ... 
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Tri mesiace upozorňujeme na dve maloleté za hranicami, ktoré by mohli byť obe tehotné, ktoré sa 
zrejme nenachádzajú v mieste trvalého bydliska a je možné, že bez dozoru cestujú na falošné doklady. 
Lucia Nicholsonová podala vo veci trestné oznámenie. Napriek tomu zatiaľ nikto z kompetentných 
fyzicky (a ani nijak inak) neskontroloval skutočnú situáciu v rodine. 
 
Ak sa spis týchto dievčat nebodaj stratí, alebo ak budú vyvíjané zastrašovacie manévre, či už smerom k 
novému vedeniu CIPC, k poslancom, alebo k viacerým rodinám a zamestnancom detských domovov, 
ktorí sú pripravení vo veci svedčiť, bude to ďalším dôkazom toho, že konkrétni ľudia majú za nechtami 
toľko špiny, že sa im oplatí riskovať aj zastrašovanie.  
Ak vyšetrovanie nezvládnu slovenské orgány činné v trestnom konaní, je to zas len dôkazom úzkeho 
prepojenia týchto ľudí a bude to svedectvom toho, prečo si boli vo svojich podfukoch takí istí. 
 
Na Europol a Interpol však dosah nemajú. Kópie výpovedí osôb, sms správy, komunikácie dievčat cez 
sociálne siete, ale aj zaujímavé materiály týkajúce sa iných detí sú bezpečne archivované. Akékoľvek 
ovplyvňovanie, alebo zahladzovanie stôp je úplne zbytočné. Urobíme všetko pre to, aby prípady 
stratených detí boli dôsledne vyšetrené, vinníci boli potrestaní a aby vznikli také opatrenia, aby sa už 
nikdy nič podobné nemohlo opakovať. 
 
Absurdná bodka 
 
Vo svetle týchto zistení je paradoxom, ba až absurdnosťou, že Jose sa krátko pred odchodom do 
Talianska zúčastnila s vtedajšou ministerkou Tomanovou zasadania OSN o tom, ako krásne sa vieme 
starať o štátne deti.  
 
SITA: 
„Na spomienkovom stretnutí VZ OSN venovanom deťom dňa 11. decembra 2007 vystúpila najmladšia 
delegátka. Desaťročná Jozefína pozdravila delegátov v sále Valného zhromaždenia OSN v New Yorku. 
Vystúpila spolu s ministerkou práce, sociálnych vecí a rodiny Vierou Tomanovou. Slovensko má názor, 
že zločiny páchané na bezbranných a nevinných deťoch by sme mali chápať ako tie z najbrutálnejších, 
najnehumánnejších. Pričom vinníci sú zväčša jasní. V tejto oblasti by mala byť nulová tolerancia. 
Následky sa len veľmi ťažko odstraňujú a dieťa si ich nesie ako bremeno celý svoj život. Sú 
negatívnym javom aj pre zdravý vývoj spoločnosti. Keď sankcionujeme iné oblasti činnosti spoločnosti, 
mali by sme sa zamyslieť nad oveľa účinnejšími opatreniami a mechanizmami potierajúcimi 
tolerovanie a akceptovanie bezprávneho postavenia tých, na ktorých by nám malo najviac záležať. 
Slovensko ako predsedajúca krajina Rady Európy podporuje medzinárodné úsilie v tejto oblasti.  
Jozefína sa zúčastnila aj na viacerých bilaterálnych rokovaniach s partnermi ministerky V. Tomanovej." 
 
Ministerka ukázala svetu malú Jose ako cvičenú opičku a nechala ju odriekať pripravené vety o 
bezbranných deťoch a zločinoch na nich páchaných, ktoré sú vraj najbrutálnejšie a najnehumánnejšie. O 
necelé dva roky na to vraj rodila dievčinka svoje prvé dieťa. Pani ministerkou i celým Slovenskom 
zabudnutá. 
 
Ale ako správne odznelo na konferencii OSN " vinníci sú zväčša jasní".  
Len ich pochytať. 
  
Zdroj: http://nataliablahova.blog.sme.sk/c/311315/Pre-tehotne-deti-nezdvihli-uradnicky-zadok-ani-
telefon.html  
 
Natália Blahová 
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Čítajte viac: 
http://dolezite.sk/Pre_tehotne_deti_nezdvihli_uradnicky_zadok_ani_telefon_17.html#ixzz2Axdvzo8n 
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Velký náhrobek Savileho zmizel ze hřbitova ve Scarborough.Autor:  
Londýn - Velká Británie prochází skandálem, který je mimořádně smutný, nepříjemný a jak by asi 
mnozí Britové řekli, nechutný. Jak obvykle případy pohlavního zneužívání dětí bývají. 
Už zhruba tři stovky lidí - především ženy, ale i muži - se přihlásily policii se svědectvím, že když byli 
v dětském nebo mladistvém věku, zneužila je jedna z největších britských televizních celebrit všech 
dob. 
Moderátor, diskžokej a bavič Jimmy Savile. V České republice o něm slyšel málokdo a za hranice 
ostrovů jeho sláva moc nepronikala, ale v Británii byste těžko hledali někoho, kdo by ho neznal. Leda 
by neměl doma televizi, ale i tak by jistě o Savilovi věděl. 
Muž s nepřehlédnutelnou blonďatou hřívou se proslavil hlavně díky pořadu "Jim to zařídí" na BBC, 
který po dobu dvaceti let sledovaly hlavně děti. Savile je bavil různými skeči a průpovídkami a plnil jim 
mnohá přání. Setkávaly se například se slavnými sportovci, hudebníky nebo policisty.  
Wiki 
 Velká Británie» 
Savile dával miliony liber na charitu a spolupracoval s dětskými domovy nebo ústavy pro postižené 
děti. 
Moderátor byl idolem několika generací dospívajících Britů. Loni zemřel ve věku pětaosmdesáti let a 
provalilo se to, o čem se delší dobu šuškalo a co jeho známí a spolupracovníci tajili.  

 
Jimmy Savile.Autor: Reutersvětší obrázek » 
Slavná hvězda zneužívala děvčata i chlapce jak v televizním studiu o přestávkách mezi natáčením, tak v 
dětských domovech a nemocnicích, kam dávala peníze. 
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Nová svědectví se týkají také znásilňování mladistvých v automobilech nebo karavanech. Oběťmi byly 
převážně děti z dětských domovů a ústavů, u kterých byla menší pravděpodobnost, že se někomu svěří 
nebo že jim někdo uvěří, když neměly domov s matkou a otcem. 
"Byl to jeden z nejhorších sexuálních násilníků a zločinců v dějinách Británie," shrnul dosavadní 
poznatky policejní vyšetřovatel Peter Spindler. 
"Výslechy svědků do sebe zapadají, máme důvod tomu věřit," řekl novinářům Spindler. Policisté 
prohledávají kromě jiného i moderátorovu rezidenci v Glencoe ve Skotsku. 

 
Šéf BBC Entwistle.Autor: Reutersvětší obrázek » 
Příbuzní ho pohřbili v pozlacené rakvi na hřibově ve Scarborough v kopci, aby měl výhled na moře. Na 
velkém náhrobku se skvěl nápis "Bylo to fajn, dokud to trvalo." 
Rodina po výpovědi některých svědků, kteří se přihlásili policii, náhrobek odstranila. Takže nyní je 
hrob neoznačený, bez jména. 
Země se otřásá odporem a ředitel BBC George Entwistle označuje vývoj za "tsunami hnusu, která se 
valí na naše hlavy". Musel připustit, že televize utrpěla aférou vážné škody. 
Přispěla k tomu sama tím, že šéfeditor pořadu Newsnight nedávno nepustil do vysílání reportáž o 
Savilově případu v době, kdy aféra teprve začínala. Odůvodnil to tím, že předkládaná fakta nejsou 
dostatečně ověřená. Minulý týden byl dotyčný odvolán. 
Případ má dokonce přesah i do Spojených států. Bývalý dlouholetý ředitel BBC Mark Thompson tam 
nyní žije a brzy má nastoupit do vlivné manažerské funkce v New York Times. 
V pondělí vznikla zvláštní komise v čele s bývalou soudkyní apelačního soudu Dame Janet 
Smithoovou, která má prověřit "kulturu a praktiky" BBC a zaměřit se na způsob a podmínky práce s 
dětmi v televizní a rozhlasové stanici. 
Čtěte více 
 Moderátor televize BBC zneužil až 300 mladistvých» 
 Šéfovi BBC hrozí kvůli skandálu se zneužíváním pád» 
  
Tisk se táže, jak je možné, že slavná hvězda nebyla odhalena dříve, když se zneužívání dopouštěl od 
konce padesátých let až zhruba do roku 2006. 

 
Jimmy Savile v roce 2006.Autor: wikimediavětší obrázek » 
Kritika se snáší na BBC, protože někteří její zaměstnanci, jak se ukazuje, o všem věděli nebo měli 
velmi vážné podezření. Vychází na povrch, že byl při zneužívání několikrát přistižen v šatně nebo 
karavanu a občas se dokonce i chlubil. 
Deník The Sun hodnotí katastrofálně dřívější práci policie. Několikrát prý Savila vyslýchala a nějaké 
indicie měla, ale vždy se mu podařilo vyváznout.  
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Jedna z obětí vypověděla už v osmdesátých letech, že ji Savile sexuálně napadl v londýnském sídle 
BBC, známém jako Shepherd Bush. Série výpovědí se pak objevila v roce 2007, týkala se zneužívání v 
sedmdesátých letech. Policie vše odložila pro nedostatek důkazů. 
Savile říkával žertem, že doma nemá počítač, aby ho nikdo nemohl podezřívat, že si na něm prohlíží 
dětskou pornografii. Asi to tedy tak úplně vtip nebyl... 
A co dělá celou aféru ještě horší: moderátor se stýkal s mnoha slavnými Brity. Znal se dobře s 
princeznou Dianou, bývalou premiérkou Margaret Thatcherovou a podal si ruku i s královnou Alžbětou 
II., která mu propůjčila šlechtický titul. O ten podle vyjádření Buckinghamského paláce v nejbližší době 
in memoriam přijde. 
O víkendu neznámí lidé poničili jeho rezidenci ve Skotsku a policie vyslýchala Savilova přítele a 
bývalého rockera Garyho Glittera, rovněž podezřelého ze zneužívání mladistvých v prostorách BBC. 
Glitter už byl za pedofilii v minulosti odsouzen ve Vietnamu. 
 
 

02.10.2012 13:25 Мск "В Америке премия за "изъятого" 
ребенка равна $5000, в Европе платят €1000 за голову"  

от издателя | В России | В бывшем СССР | За рубежом  
http://www.nakanune.ru/articles/16956/  (http://www.nakanune.ru/service/print.php?articles=6956 ) 
(http://ruskline.ru/monitoring_smi/2012/10/03/v_amerike_premiya_za_izyatogo_rebenka_ravna_5000_
v_evrope_platyat_1000_za_golovu/ ) 
Ювенальная юстиция 
На днях в Финляндии сотрудники опеки забрали у гражданки России Анастасии Завгородней 
четверых детей за "хлопок по попе". Русская женщина, видимо, предстала перед ними таким 
тираном, что органы опеки забрали даже младенца семи дней от роду. Реакция России 
последовала незамедлительно – о своей "озабоченности ситуацией" заявил и МИД РФ, и 
уполномоченный по правам ребенка Астахов, и глава российской делегации на сессии ПАСЕ в 
Страсбурге Алексей Пушков. Однако, как показала практика, с ювеналкой на Западе, которая, к 
слову, прорывается и в Россию, одними только заявлениями не справиться. О том, почему 
русские дети самые востребованные в Европе и сколько дают "за голову ребенка",Накануне.RU 
рассказала координатор правозащитного движения "Русские матери" Ирина Бергсет. 
Финские соцработники забрали четырех детей у Анастасии Завгородней, имеющей как 
российское, так и финское гражданства. Всех детей поместили в соцприют. "Анастасии, у 
которой власти Финляндии забрали четырех детей, разрешили видеться с новорожденным раз в 
месяц, но запретили кормить грудным молоком. Ей дали разрешение встретиться во вторник с 
новорожденным, но только за решеткой и под строгой охраной", - сообщил правозащитник 
Йохан Бекман. 
Сегодня также выяснилось, что другая россиянка, Альбина Касаткина, пытается вернуть своих 
детей, которых финская социальная служба забрала по подозрению в домашнем насилии. 
"Соцработницы пришли ко мне на дом и сообщили, что они идут в детский сад и забирают детей 
и ведут их на допрос. Все произошло неожиданно для меня. Я в шоке, все произошло по одному 
звонку нынешней жены моего бывшего мужа, которая 9 месяцев назад сообщила, что очень 
беспокоится за детей и мать избивает их ремнем. Это абсурд. Это не подтвердилось никаким 
образом. На детях ни царапинки", - рассказала она. 
В МИД РФ заявили, что финские власти уже не впервые действуют так жестко в отношении 
именно российских детей. 
"Вызывает глубокую тревогу, что и по другим подобным случаям мы не видим в действиях 
финских властей готовности к диалогу по обеспечению прав детей в смешанных или 
русскоговорящих семьях. Как результат, возникновение конфликтных ситуаций, связанных с 
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изъятием детей из-под опеки живущих в Финляндии родителей-россиян, в последние годы 
приобрело системный характер", - отметили в российском внешнеполитическом ведомстве. 
Вопрос: Расскажите, почему в Финляндии в таком количестве забирают русских детей у 
родителей. Мы слышим о подобных проблемах чуть ли не каждый год. 
Ирина Бергсет: Такая ситуация сложилась не только в Финляндии, а в 193 странах мира, и это 
продолжается последние 20 лет. Финляндия – эта та страна, в которой данная система наиболее 
прозрачна для россиян, потому как там есть правозащитник Йохан Бекман, и родители могут в 
любой момент позвонить ему, и сообщить, что вчера забрали ребенка или сейчас стучат в дверь. 
Такие люди есть не в каждой стране. Йохан Бекман – финн, хорошо знающий систему, доцент 
университета, кандидат общественно-политических наук, известный правозащитник, и мы были 
бы благодарны миру, если бы в каждой стране был такой человек, который бы встал между 
местными властями, судами и русскими эмигрантами, которые попадают в такие ситуации.  
От Йохана Бекмана и напрямую от родителей мы получили информацию о том, что семья 
Анастасии Завгородней - 35-ая семья в этом году, у которой насильственно, без суда и следствия 
отобрали детей сотрудники опеки, государственного патроната, соц. патроната Финляндии. У 
Анастасии отобрали 4-х детей, в том числе и 7-дневного младенца. Сегодня мне позвонила еще 
одна женщина из Петрозаводска. Она боится назвать свою фамилию и у нее тоже отобрали 
ребенка в Финляндии. Он 50-ый за этот год.  
Поймите, что этих людей тысячи в Финляндии, тысячи в Норвегии, Швеции, Дании, Италии, 
Испании, Австралии, Новой Зеландии, Америке, а список людей, которые не побоялись назвать 
свои фамилии и телефоны - это 77 русских или полурусских семей, у которых изъяли 109 детей 
по всему миру. 
Вопрос: Почему органы опеки имеют возможность с такой легкостью забирать чужих детей из 
семьи? 
Ирина Бергсет: Пока Россию отвлекали перестройкой (это мое глубокое мнение), мировое 
сообщество поменяло свое отношение к семье и к взаимоотношениям родителей и детей. Были 
приняты международные конвенции и разработаны законы в каждой стране, сообщающие о том, 

что ребенок принадлежит территории, на которой он стоял последние три 
месяца.  
У меня самой отобрали двоих детей. Я считаю и всегда считала, что я хороший 
родитель, с нормальной социальной ситуацией – квартирой, машиной и другими 
необходимыми атрибутами хороших родителей. Мне дали право на один звонок 
адвокату, который объяснил, что это глубочайшее заблуждение, что дети имеют 

какое-то отношение к родителям. Дети принадлежат Норвегии. То есть государство делегирует 
родителям право временно проживать со своими детьми до первого нарушения. То есть до 
первой провинности родителя, причем под провинностью родителя могут понять все, что 
угодно.  
Вот как все произошло у Анастасии в Финляндии – девочка якобы сказала, что ее хлопнули по 
попе дома. В Норвегии бывают случаи, когда ребенок сказал: "А мама сказала мне помыть 
руки!", причем ребенок это говорит таким тоном, что учительнице показалось, что к ребенку 
было проявлено насилие, и тогда ребенка изымают из семьи. 
Вопрос: А как же суды? 
Ирина Бергсет: Это раньше изымали детей по судам. Если вы алкоголик, наркоман или человек 
с криминальным прошлым или настоящим – это все понятно, и мы, как здравые люди, 
поддерживаем такую социальную систему, которая помогает детям, оказавшимся в таких 
сложных социальных ситуациях, но причем тут хорошие родители? 
Вот на Западе сейчас государство стимулирует отбирание детей у хороших родителей. Они 
стимулируют это премиями. В Америке премия социальному работнику за отобранного ребенка 
составляет $5000. В Европе выдается по €1000 за голову каждого отобранного ребенка. 
Коммуны, районы города (в каждой стране свои названия), соревнуются в том, кто больше 
отберет детей, и цифры эти публикуются в открытом доступе. Вот, например, на норвежском 



сайте говорится, что лучше всего система опеки работает в Бергине, а опека Осло работает 
плохо – надо больше отбирать детей.   
Государство Норвегии считает, что детей отбирается очень мало, хотя уже 1/5 всех детей, 
проживающих в Норвегии, отобрана у родителей. 4 млн человек проживает в Норвегии и 1,2 млн 
детей. Таким образом, уже более 200 тыс. детей отчуждены от родителей.  

У нас есть один русский отец Морозов, который приехал в Норвегию с сыном. 
Ребенку было 6 лет, он пошел в школу и понравился учительнице, так как 
ребенок смышленый, не требует никаких тренировок-дрессировок, и она захотела 
взять его себе. Она просто позвонила в опеку, наговорила на отца, опека 
приехала и забрала у него сына. Какую выгоду получила учительница? Она 

получила ребенка и миллион крон - это 5 млн рублей в год на его содержание. 
Приемные родители в Норвегии – это единственная категория людей, зарплата которых не 
облагается налогом. Люди в Норвегии не идут в банк, а становятся в очередь на приемных детей. 
Причем вы можете выбрать ребенка. Новая семья приехала в страну, вам понравился ребеночек, 
вы делаете донос в опеку и заявляете, что хотите этого ребенка, и вам его отберут и приведут в 
полном соответствии с законом о социальном патронате.  
Вопрос: Чем это выгодно государству? 

Ирина Бергсет: Если ребенок живет в семье, государству нет от этого никакой 
выгоды, нет никакого движения средств. Когда ребенок отбирается, идет 
огромное перераспределение средств, к тому же за счет этой системы Норвегия 
решила проблему безработицы - в судах каждой деревни слушается по 10 дел в 
день, адвокаты получили работу, социальные работники, социальные семьи и т.д. 

Кроме того, это огромные дотации государства в территории, на которых живут приемные 
семьи. Это некая индустрия перераспределения детей по странам, по городам, по семьям. Для 
чего это делается, я не могу понять со своим русским менталитетом, но за этим что-то стоит, и, 
говорят, что деньги, которые приносит бизнес отчуждения детей от родителей, несравнимы с 
теми деньгами, которые приносят наркотики.  
Вопрос: А что в итоге происходит с родителям? 
Ирина Бергсет: Роль у родителей пассивная. Государство предлагает биологическому родителю 
2 часа два раза в год свиданий в присутствии государственных надзирателей. То есть сотрудники 
опеки сидят и наблюдают, как эта "провинившаяся" мать приходит на свидание к своему 
ребенку. Причем одна слеза – и свиданий больше не будет. Мне дали со своим родным сыном 
одно свидание в год. И то его отменили, потому что я на этом свидании в присутствии 
надзирателей, практически полицейских, "могу выкрасть ребенка в Россию". Как доказать 
другим странам, что мы не собираемся выкрадывать детей, чтобы вывезти Россию, мы хотим их 
видеть, мы хотим с ними жить, мы хотим их воспитывать! 
Вопрос: Были ли случаи, когда родителям удавалось спастись от европейских органов опеки? 
Ирина Бергсет: Совсем недавно, несколько месяцев назад, из Финляндии сбежала семья 
Алексея Семенова. У них пятеро детей, и одну из девочек забрали в опеку. Что-то не 
понравилось учительнице, и девочка не вернулась из школы. Благо, она была уже взрослая, 
больше 12 лет, и она догадалась как-то бежать. Родители быстренько сели в машину, бросив все, 
и вернулись в Россию. 
Вопрос: Правда ли, что в основном забирают именно русских детей и почему? 
Ирина Бергсет: Да, такая ситуация наблюдается в Норвегии. Норвегия опубликовала 
статистический отчет по 2009 году, детей каких национальностей под соцпатронатом больше, и 
русские дети в этом списке на первом месте. Я думаю, что это связано с тем, что русские дети 
очень похожи на скандинавов. Может быть, они предпочитают взять ребеночка, который будет 
похож на родного скандинавского норвежского ребенка. 

Статистика такова, что на 1 января 2010 года под патронатом государства 
Норвегии находилось около 3 тыс. детей, ввезенных родителями в Норвегию, но 
родившихся в другой стране, и 2 тыс. тех, кто родился в Норвегии. Таким 



образом, порядка 5 тыс. русских детей на 1 января 2010 года находилось под патронатом 
Норвегии. Я отмечу, что российская диаспора в Норвегии – это порядка 10 тыс. человек. Как 
можно отобрать у 10 тыс. человек 5 тыс. детей?! Я не понимаю! Приезжают в страну люди 
интеллигентные, с высшим образованием, как правило, лучшие, и сказать, что все они 
алкоголики или параноидальные, вы понимаете, невозможно.  
Вопрос:  Как реагируют на эту ситуацию наши власти? 
Ирина Бергсет: Что самое удивительное, наш МИД совершенно не удивляет эта статистика. 
Нашу власть и господина Астахова, которому я представляла эту открытую информацию 
специального статистического бюро Норвегии, это не интересует. 
Сейчас у нас надежда одна – на Владимира Путина. Потому что Европа считает его сильным 
лидером и боится его за его непредсказуемость. И сейчас мы, родители, хотим попросить 
Владимира Путина не вводить финский стандарт и норвежский сценарий в России. 
25 сентября наши уважаемые господа депутаты под лоббированием и нажимом госпожи 
Мизулиной приняли в первом чтении закон о соцпатронате в России. Это значит, что после его 
введения с января 2013 года у нас так же будут хватать детей на улицах и в детских садах. 
Российские родители, которые прочитали о наших страшных историях за границей, собрали 140 
тысяч подписей, и передали их в администрацию Президента с просьбой остановить этот 
карательный соцпатронат и не вводить его в России. И мы искренне надеемся, что Владимир 
Путин услышит людей, которые так же, как и он, хотят сохранить наше сокровище – русских 
детей. Это сокровище, 40 млн детей, которые живут с родителями в России, гораздо дороже, чем 
нефть, алмазы и даже наша огромная территория. Если Запад сегодня сможет внедрить свои 
технологии по разделению русской семьи, то это и будет самым страшным разрушением страны, 
а не завоеванием нашей территории. 
28 сентября родители, насильственно разделенные со своими детьми, вышли на площади к 
судам на акции протеста. Они объединились и обратились в ООН. В настоящее время там 
проходит сессия по вопросам детей, так вот, родители написали петицию, в которой говорится: 
"Мы просим признать насильственное разделение биологических родителей с родными детьми 
преступлением". То, что это является преступлением для России, мы с вами не сомневаемся, но 
менталитет Европы, Запада и Океании совершенно другой. У них считается, что это спасение 
ребенка от тирана-родителя, который заставляет заниматься музыкой, развивать свои таланты, 
даже чистить зубы или заниматься спортивной тренировкой – это насилие. От такого родителя 
европейское государство и хочет спасти детей.  
Вопрос: Глава российской делегации на сессии ПАСЕ в Страсбурге Алексей Пушков обещал 
поднять вопрос о положении российских семей с детьми в Финляндии. Как Вы думаете, 
поможет ли это разрешить ситуацию или хотя бы продвинуться в сторону разрешения проблем? 
Ирина Бергсет: Я думаю да, потому что Алексей Пушков может представить эту проблему на 
своем уровне, но я хотела бы отметить, что эта ситуация приобрела катастрофический размах не 
только в Финляндии, но и в других странах. Во Франции с 1958 года до сегодняшнего дня у 
хороших родителей отобрали 2 млн детей, причем сколько из них русских, мы выяснить не 
можем, зато вполне может выяснить тот же Пушков. 
Всего в Европе проживает около 6 млн русских, у которых примерно 2 млн детей. Представьте 
себе, может быть, из этих 2 млн уже миллион не живет с собственными родителями, а находится 
в приютах. Это же тоже дети России! А они живут в тюрьмах семейного типа! Мой сын, 
которому 13 лет, рассказывает, что приемная семья, которая получила на него зарплату и деньги 
на его содержание, может не тратить ни копейки на его содержание, за ними никто не следит. 
Моему сыну выделили комнату в подвале, где стояла только кровать, и сказали : "Можешь 
ничего не делать, не ходить в школу, не чистить зубы". Ребенок не знал, как жить. Количество 
самоубийств среди детей увеличилось в разы. ООН не раз критиковала Норвегию за увеличение 
количества детской смертности, но никто из ученых не занимался этой историей. Поэтому мы, 
люди, которые попали в такую ситуацию, просим ученых, социологов, историков, психологов, 
криминалистов посмотреть на это не как на точечное исключение, а как на новое явление. Это 



как наркомания, когда она начиналась, казалось, что она где-то там, в Бразилии, это никогда не 
коснется моей семьи. Точно так же я всегда слышала, что детей отбирают, но никогда бы не 
поверила, что отберут у меня.   
Дело еще и в том, что только в России есть свободная пресса. Во всех 193 проблемных странах 
вопросы детей и семьи называются конфиденциальными. В Финляндии ни одна газета не 
написала об истории Завгородней, потому что это считается нарушением закона о гостайне. То 
есть разделение родителей и детей приравниваются в этих странах к гостайне, и только русские 
СМИ сейчас могут об этом рассказывать. Поэтому Йохан Бекман ничего не может сделать без 
России. 
Он живет в Финляндии, но освещает эти истории в российской прессе, и считает, что 
невозможно спасать пострадавшую группу родителей из Финляндии – нужно, чтобы была 
поддержка из России. 
Это битва, микровойна, где никто тебе не поможет – законы страны против тебя, русские люди о 
ситуации в принципе не знают и считают, что это какой-то абсурд. Но сегодня мы начали 
объединяться. Нас уже 77 семей, у нас отобрали 109 детей, и мы хотим, чтобы 110 не было. Я 
хочу, чтобы ребенок Завгородней был последним, кого изъяли из семьи. Чтобы знали на Западе, 
что русских лучше не трогать – они поднимут шум, они объединятся, они не бросят своих! И у 
нас все получится, если мы сможем убедить нашего президента поддержать нас и остановить эту 
агрессию, которая совершается против русских детей в Европе, Америке, Океании, Новой 
Зеландии. 
Вопрос: Вопрос о русских детях в Финляндии уже вставал достаточно остро. Почему России так 
и не удалось договориться с Финляндией на эту тему? 
Ирина Бергсет: Я ни сколько не сомневаюсь, что у нас есть грамотные дипломаты, которые 
делают свою работу. Когда я обратилась в посольство России в Норвегии, как многие родители 
обращались в посольство в Финляндии, первое, что мне сказали, что между Россией и 
Финляндией и Россией и Норвегией нет договора о детях. А раз нет договоров, нет и программы, 
как решать эти вопросы. Под нажимом России и русских дипломатов была создана комиссия по 
подготовке такого договора, но заседает ли эта комиссия?.. В Норвегии мне объяснили, что 
Россия понимает, что дети русских родителей страдают в Норвегии, и что нам нужен такой 
договор, но Россия не может вынудить Норвегию сесть за стол переговоров. Дипломаты будут 

продолжать переговоры, но дипломатический путь – очень долгий путь. 
Посмотрите на Францию – у Натальи Захаровой отобрали ребенка 13 лет назад. 
На подписание первого договора между Россией и Францией ушло 13 лет. Если 
Финляндия будет подписывать договор с Россией 13 лет, сколько будет этому 7-
летнему ребенку лет? Увидит ли его мать? Как решать вопросы на переходном 
этапе, то есть сейчас, когда еще не подписаны эти соглашения? 

Есть только один путь, если мы, родители, поможем нашим дипломатам, будем каждый раз 
рассказывать о наших историях, то мы станем неким тараном, который будет ускорять процессы 
договоренностей, изменений устаревших конвенций о детях, которые существуют в Европе. 
Сейчас мы наблюдаем за тем, как Россия, вступившая в торговую зону, вступила в устаревший 
мир, который сам нуждается в реформации. Тем не менее, Европа поставила России ультиматум 
– ваши законы о семье и детях должны быть европейскими. Но если послезавтра Россия примет 
финский закон о семье или норвежский закон №100 об опеке, то это будет не просто абсурдом, а 
катастрофой для всего мира, потому что родители по всему миру не могут с этим ничего 
поделать и ждут, что какая-нибудь прогрессивная страна и ее лидер вступятся за всех 
пострадавших. И сегодня я без пафоса и патетики говорю, что так сложилось, что у Владимира 
Путина такая историческая роль – защитить семью в традиционном смысле слова, когда 
родители живут вместе со своими детьми. 
Анастасия Колесова 


